

**AWARD CITATION**

For sergeant FENIN Aleksej Vasilievich  
Air gunner and radio operator of 742 close range bomber aviation regiment.

is recommended for order "RED BANNER"

1.	Birth year	1918
2.	In Red Army service since	1939
3.	Participation in the civil war	None
4.	Wounds and contusions	Wounds and contusions
5.	Party membership	VKP(b) member candidate
6.	Social background	White collar worker
	Previous awards recommendations	None
7.	Previous awards and commendations	None
8.	Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

---

**I. Brief and specific description of the personal feat or merits**


---

He has been the Patriotic war participant since 22.06.1941 on the Western front, where he conducted 9 combat missions with the total flying time of 15 hours and 05 minutes. According to the other crews, which flew with him the same mission on 25 June 1941, comrade FENIN shot down 1 Me-109 in an air engagement near the settlement Bereza-Kartuska.

He has been fighting on the Crimean front since 19.02.1942. In this period, he made 20 combat sorties with the total flying time of 23 hours 22 minutes.

On 01.03.1942, there was a bomb strike against the enemy front line positions near the settlement Qoy-Asan. FENIN observed, that enemy infantry rushed in panic to a cover. Exploiting low flying altitude during a bomb run, FENIN opened machine-gun fire at the runners and eliminated up to 15 German invaders. On 27.02.1941 [1942 !], there was given an objective to deliver a bomb strike against the village Islam-Terek. During the bomb run, comrade FENIN spotted a large number of vehicles positioned on the rail platforms. He gave a long machine-gun burst at the railway train and showered it with led. Explosions occurred on 2 railway platforms, then fire raged. 2 enemy vehicles were ablaze.

Flying missions into the deep and close enemy rear areas, comrade FENIN spread around 64000 propaganda fliers.

For exhibited courage, bravery, and heroism in the struggle against the German invaders, I recommend comrade FENIN for order "RED BANNER".

Commander of 742 close range bomber aviation regiment  
Major *signature* /SAMOKHIN/

Commissar of 742 close range bomber aviation regiment  
Sr.Politruk *signature* /NIKITIN/

Chief of Staff of 742 close range bomber aviation regiment  
Captain *signature* /SENYUK/



---

**II. Conclusion of the superiors**

---

---

**III. Conclusion of Army Military Council**

---

He deserves order "RED BANNER"

Airforce Commander of Crimean front  
Mj. General of airforce *signature*  
/NIKOLAENKO/

Commissar of Crimean front Airforce  
Divisional Commissar *signature*  
/IVANOV/

16 April 1942

---

**IV. Conclusion of the Front Military Council**

---

He deserves order "RED BANNER"

Commander of Crimean front  
Lt. General *signature*  
/D.KOZLOV/

Military council member of Crimean front  
Divisional Commissar *signature*  
/SHAMANIN/

18 April 1942

## НАГРАДНОЙ ЛИСТ

На сержанта ФЕНИНА Алексея Васильевича возд.стрел.радиот 742 ВЕАН

Предоставляемого к награждению "Орденом" КРАСНОЕ ЗНАМИ

1. Год рождения - 1918 2. С какого времени в КА 1939г
3. Участие в гражданской войне - не участвовал
4. Ранения и контузии - не имеет
5. Партийность - канд. ВКП/б/ 6. Соцположение - служащий
7. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что .  
Не представлялся
8. Какие имеет поощрения и награды - не имеет
9. Постоянный адрес:

КРАТКОЕ, КОНКРЕТНОЕ ИЗЛОЖЕНИЕ ЛИЧНОГО ВОЕВОГО ПОДВИГА ИЛИ ЗАСЛУГ:

Участвует в войне с немецкими захватчиками с 22 июня 1942 года .  
Участвовал на западном фронте , где совершил 9 боевых вылетов с об-  
щим налетом 15 час. 05 минут в воздушном бою в районе Картуз-Береан  
25.Июня 1941 года по показанию других экипажей летавших одновре-  
менно на задание , тов. ФЕНИН сбил одного ME-109 .

На Крымском фронте участвует с 19 февраля 1942 года, за это вре-  
мя произвел 20 боевых вылетов с общим налетом 23 часа 22минуты .

Прельзуясь низкой высотой 1-го марта 42 года при бомбометании по  
переднему краю обороны в районе кой Асан видя, что при налете само-  
летов пехота противника в панике бросилась к укрытиям , товарищ  
ФЕНИН открыл огонь из пулеметов по бегущим , истребив при этом до

15 человек немецких захватчиков . 27 февраля 1941 года , получив  
задание , экипаж бомбил эшелон на ст. Ислон-Терек . При бомбоме-  
танги тов. ФЕНИН увидел, что на платформах стоит много автомашин .

Дав длинную очередь по эшелону , эшелон был покрыт ливнем свин-  
ца , на 2-х платформах случился взрыв , затем пожар, горели две авто-  
машины .



Летая в глубокий и оперативный тыл противника тов. ФЕНИНМ сбро-  
шен 6400 листовок .

За проявленное мужество , отвагу и героизм по-разгрому немецких  
захватчиков , ходатайству о награждении тов. ФЕНИНА орденом "КРАСНОЕ  
ЗНАМИ"

КОМАНДИР 742 БВАП  
МАЙОР САМОХИН/

КОМИССАР 742 БВАП  
СВ. ПОМОЩНИК / НИКИТИН/



НАЧАЛЬНИК ШТАБА 742 БВАП  
КАПИТАН СЕННИК/

II. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВЫШЕСТОЯЩИХ НАЧАЛЬНИКОВ

349

III. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА АРМИИ

Достоин награждения орденом  
"Красное Знамя"

КОМАНДУЮЩИЙ ВВС КРЫМФРОНТА  
ГЕНЕРАЛ-МАЙОР АВАИДИИ  
/НИКОЛАЕНКО/

ВОЕНКОМ ВВС КРЫМФРОНТА  
ДИВИЗИОННЫЙ КОМИССАР  
/ИВАНОВ/

" 16 " .. 4 .. 1942 г.

IV. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА ФРОНТА /ОБЛАСТА/

Достоин награждения орденом "Красное Знамя"

КОМАНДУЮЩИЙ войсками Крымского  
фронта генерал-лейтенант  
/Д. Козлов/

ЧЛЕН ВОЕННОГО СОВЕТА  
ДИВИЗИОННЫЙ КОМИССАР  
/Шаманин/

НАЧАЛЬНИК ШТАБА

" 18 " .. 19 .. 1942 г.